
ACTA DE LA REUNIÓ DEL PLE DE L’AJUNTAMENT D’ARTÀ

Caràcter: extraordinari urgent
Data: 17 de juliol de 2002
Horari: 13.30 hores
Lloc: sala de sessions de l’Ajuntament

Hi assisteixen:
Montserrat Santandreu Ginard, batle
Elvira Piris Quetglas, regidora
Antònia Tous Ginard, regidora
Jerónimo Ginard Ginard, regidor
Joan Amorós Bauçà, regidor
Maria Antonia Sansó Navarro, regidora
Francisco Javier Forteza Hidalgo, regidor
José Silva Jiménez, regidor
Pere Llinás Morey, regidor
Magdalena Fuster Lorenzo, regidora
Apol· lònia Genovard Servera, regidora
Julen Adrián Gorostiza, regidor

Celia Martínez-Piñeiro de Urquiza, secretària

No hi assisteix:
Jaime Sureda Bonnín, regidor

Ordre del dia

1. Aprovació, si s’escau, de la urgència de la sessió.
2. Aprovació, si s’escau, de la moció conjunta de rebuig contra la deficient gestió del Parc Natural 
de Llevant per part de la Conselleria de Medi Ambient.

Desenvolupament de la sessió. Acords

1. Aprovació, si s’escau, de la urgència de la sessió

El batle exposa que la urgència d’aquesta sessió ve motivada perquè, a les vísperes del mes d’agost 
quan, en l’Administració, s’obri el període vacacional, i després de més de vuit mesos de
l’aprovació del Parc Natural de Llevant per part del Govern de les Illes Balears, encara no s’han 
convocat els seus òrgans de govern ni tampoc s’ha redactat un pla de gestió del Parc. A més, les 
actuacions que s’han duit a teme han estat molt poques i la informació que la gent del poble té de tot 
plegat és molt escassa, per no dir nul· la.

El portaveu d’EU/EV, Sr. Adrián, considera que no hi ha cap MOTIU per a la urgència de la moció 
i, a continuació, llegeix un article del Diari Ultima Hora, de dijous dia 11 de juliol, escrit per Miquel 
Payeras que, copiat literalment, diu:

AEn Artà la vida política esta alteradísima. Hace poco los representantes de EU, Margalida 
Tugores, y de Els Verds, Miquel Àngel Llauger, estuvieron en la localidad, haciendo una rueda de 
prensa con su concejal de allí, criticando la mayoría que gobierna: los Independientes, que tienen la 
alcaldía gracias al pacto con el PSIB. Los Independientes están ofendidísimos. Las críticas
constantes que les hace el concejal las consideraban hasta ahora cosas de éste, sin mayor



transcendencia. Están convencidos que en el pueblo todo el mundo sabe de qué cojea cada uno y 
por tanto no les preocupaba en exceso, aunque sí les molestaba. Pero el implicarse tanto EU/Els 
Verds, se lo han tomado como una declaración de guerra. Evalúan que hay una estrategia política de 
la coalición roji-verde en hacer pasar el Ajuntament d’Artà como un desastre urbanístico cuando, 
dicen: llevan veinte años haciendo lo imposible para preservar lo mejor que saben y lo más que 
pueden el territorio. La irritación es absoluta, especialmente con Els Verds. Dicen que llevan
demasiado tiempo callando y que se acabó. Que su gestión urbanística es ejemplar, de la que se 
sienten orgullosos y presumen de ella y que, en cambio, la gestión del Parque de Levante,
resposabilidad de la Conselleria de Medio Ambiente, cuya titular es la verde Margalida Rosselló, 
es, según ellos, entre errónea y desastrosa. El ambiente, entre los Independientes, es de enorme 
enfado. No hay decidido aún qué hacer exactamente. Pero parece que los ánimos están tan calientes
que están trabajando en la hipótesis de ir a ver a la consellera de Medio Ambiente para decirse 
directa y claramente las cosas, unos a otros. Y no descartan nada. Incluída la puesta a votación de la 
retirada del Ajuntament d’Artà de los órganos de gestión del Parque de Levante ya que, dicen, no se 
les consulta nada. Son críticos con lo que se hace y sobre todo con lo que no se hace y no quieren 
ser corresponsables de ello. Que hasta ahora habían preferido mantenerse en la discrección y
colaboración con Els Verds, a los que consideraban aliados y compañeros en la protección del 
territorio de Artà, pero que la susodicha rueda de prensa de la oficialidad verde les ha abierto los 
ojos: Ahemos sido tal vez ingenuos, pero se acabó@.

Aquest és el context dins el qual s’ha d’entendre el plenari d’avui. Com bé ha escrit en Miquel 
Payeras, el plenari d’avui té molt més a veure amb el malestar dels Independents i del PSOE amb la 
tasca d’aquest regidor d’EU-EV, que amb el parc natural de Llevant. La veritat és que no puc sentir-
me menys que alabat, perquè sembla que la meva tasca d’oposició està fent perdre els papers a 
l’Equip de Govern, si és que mai n’han tengut de papers, vull dir de programa. Però és curiós que 
consideressin aliats i companys els Verds, quan aquest regidor ha estat des del primer dia exercint 
una oposició d’esquerres i ecologista (valgui la redundància) a l’Equip de Govern Independents-
PSOE de l’Ajuntament d’Artà. 

El passat dimarts dia 9 un dirigent de la coalició EU-EV ja em va avisar del què tramaven els 
Independents. Per tant, cal reconèixer que les fonts informatives del Sr. Payeras eren bones. Però si 
els Independents, i amb ells de la mà el PSOE, diuen que han obert els ulls ara, això vol dir que fins 
ara no s’havien adonat  que EU-EV estàvem a l’oposició a l’Ajuntament d’Artà. O és que, per 
ventura, tenien la infundada esperança que algú desautoritzaria aquest regidor? 

Finalment, el portaveu esmentat diu que el plenari d’avui és una pataleta de l’Equip de Govern i que 
el que menys es discutirà avui és la gestió del Parc de Llevant, per això votarà en contra de la 
urgència de la sessió.

Se sotmet a votació la ratificació de la urgència de la sessió i, per 11 vots a favor (UIA, PSOE, PP i 
UM) i 1 vot en contra (EU/EV), s’acorda ratificar la urgència d’aquesta sessió.

2. Aprovació, si s’escau, de la moció conjunta de rebuig contra la deficient gestió del Parc Natural 
de Llevant per part de la Conselleria de Medi Ambient

El batle, a continuació, llegeix la moció que, copiada literalment, diu:

AJustificació

Després de més de vuit mesos de l’aprovació del Parc Natural de Llevant per part del Govern de les 
Illes Balears, iniciativa a la qual l’Ajuntament d’Artà ha donat en tot moment un suport decidit, 
convençuts que es tracta de la culminació d’un llarg procés que s’avé amb la política proteccionista 



del territori que el nostre ajuntament ha duit a terme durant molts anys, i a la vista que els resultats 
assolits d’ençà de l’aprovació del parc són ben escassos, l’Ajuntament d’Artà vol mani festar la seva 
preocupació per la lenta i deficient gestió que s’està fent per part de la Conselleria de Medi Ambient 
d’aquest espai, així com també dels múltiples aspectes que se’n deriven.

Durant aquest temps hem anat veient amb preocupació com la gestió que s’està fent d’aquest espai 
és lluny de les expectatives que tots havíem posat en aquest projecte, per l’escassesa de mitjans que 
s’hi destinen i per la manca absoluta de planificació -i d’informació- sobre les accions que s’estan 
fent.

A més, darrerament, a les portes del perillós estiu, hem assistit a una sèrie d’actuacions i
d’omissions per part de la Conselleria de Medi Ambient que ens obliguen a demanar enèrgicament 
un canvi de rumb per evitar que aquest projecte, que volem que sigui exemplar i beneficiós per al 
nostre municipi, derivi en un cúmul de despropòsits que el desprestigiï davant les institucions i els 
ciutadans.

Per aquests motius i amb la intenció de començar a reconduir aquesta dinàmica, presentam al Ple 
l’aprovació dels següents 

Acords

1. Que la Conselleria de Medi Ambient deixi d’actuar al marge de les institucions i entitats de la 
comarca, convoqui els òrgans de gestió del Parc, n’aclareixi la composició i en defineixi els criteris 
mitjançant els quals s’ha contractat el personal tècnic que ha de tenir cura del Parc Natural. Així 
mateix, que contràriament a allò que ha fet fins ara, sotmeti aquests tipus de decisions tan
importants als ajuntaments que ens trobam dins l’àmbit del Parc, els consulti i els tengui informats 
de quines passes es van donant.

2. Que es redacti urgentment un pla de gestió del Parc Natural i es concretin les accions que s’hi 
pretenen dur a terme d’ara endavant, consensuant- les prèviament amb els representants dels 
ajuntaments implicats.

3. Que es procedeixi a la retirada immediata dels pins caiguts arran del temporal del passat mes de 
novembre en totes aquelles zones del Parc Natural on existeix un greu risc d’incendis forestals i que 
s’extremin al màxim les mesures de prevenció en totes aquestes zones.

4. Trametre aquest acord al Molt Honorable President de les Illes Balears i a l’Honorable Consellera 
de Medi Ambient@.

La regidora del PP, Sra. Sansó, exposa que el seu grup aprovarà aquesta moció, que demostra que el 
temps els dóna la raó si s’hagués aprovat la proposta del Partit Popular que, com recordareu, era de 
fer el Parc dins finques públiques i privades que s’hi volguesin adherir, s’haguessin pogut elaborar 
plans de gestió per a cada cas, i en aquest cas, a dins un parc de 17.000 hectàrees, s’ha ocasionat un 
descontrol de la gestió.

Finalment, diu que estan d’acord, que existeix una gestió inadequada i no hi ha previsions que en el 
futur n’existeixin, però que, en tot cas, aprovaran la moció.

La portaveu d’UM, Sra. Genovard, exposa que UM sempre va defensar que el Parc Natural 
començàs a les finques públiques i que, una vegada desenvolupats els plans d’actuació en les 
finques públiques, resultàs suficientment atractiu perquè els particulars que volguessin adherir -se
lliurement ho fessin.



A causa del pacte de govern de la comunitat autònoma de les Illes Balears i, com a conseqüència 
del pacte, varen cedir en aquest punt, cosa que els ha reportat molta pèrdua de vots.

Considera, la portavau esmentada, que s’ha de fer una sol· licitud als organismes corresponents
perquè  ens compensin econòmicament els 20 quilòmetres de costa verge.

El portaveu del PSOE, Sr.Silva, manifesta que està d’acord amb el model i la superfície del Parc. La 
moció va en contra de la seva gestió: després de vuit mesos, no s’han accelerat tots els projectes; la 
Junta rectora no s’ha definit en tots els elements que li pertoquen.

El portaveu d’EU/EV, Sr. Adrián, diu que, passant a la moció que ens presenta l’Equip de Govern 
amb el vistiplau i les mamballetes de la dreta antiparc, el primer que hem de dir és que està plena de 
mentides des del títol fins al punt final.

1. No hi ha cap urgència ni ha ocorregut cap fet imprevist que justifiqui la urgència de la 
convocatòria.
2. De Aconjunta@ té el títol i res pus. Aquest regidor la va rebre ahir (16 de juliol) a la tarda.
3. De la Agloriosa@ trajectòria proteccionista d’aquest ajuntament..., la meitat de la meitat, i com 
botons de mostra tenim: 
€ La desgraciada iniciativa del nou port esportiu de la Colònia.
€ Els vaivens que va donar el Sr. Santandreu durant la passada legislatura amb el sortosament 

desclassificat Pla parcial dels Canons.
€ El Conveni pel camp de golf de Carrossa i, posteriorment, per facilitar la parcel· lació de 

Carrossa, com abans ho havien fet també amb l’Estelrica.
€ La permissivitat davant d’infraccions urbanístiques evidents i monumentals com les següents: 

Carrossa, Can Becker, Son Not-Son Terrassa, Càmping de la Colònia de Sant Pere, etc.
€ L’inexistent sistema de notificació de la concessió de llicències i la nul· la voluntat política 

d’obrir expedients de caducitat de llicències, fet que permet al cunyat del primer tinent batle del 
PSOE seguir destrossant el puig d’en Mir amb dos xaletarros, que amb la normativa actual no 
es podrien construir. Fet aquest que, em consta que sí, ocupa l’equip gestor del Parc Natural, 
que està estudiant la manera d’aturar les obres.

€ La desastrosa revisió de les NS, que han decaigut per la ineptitud de l’equip redactor, incapaç de 
complir els terminis, i per la manca de decisió política de l’Equip de Govern.

€ La manca de voluntat política per augmentar la parcel· la mínima en sòl rústic comú (aquí seguim 
en 14.000 m2, quan a altres ajuntaments governats pel PSM i PSOE i UM, com són Felanitx o 
Santa Eugènia, hi ha hagut actuacions molt més valentes).

Podríem seguir, però ho deixarem aquí, però no sense recordar que la proposta de demanar el 
PORN a la Conselleria de Medi Ambient, presentada per aquest regidor d’EU-EV, va romandre tres 
mesos als calaixos de l’Equip de Govern, que no la va voler dur a Plenari fins després de l’incendi 
de 12-10-99.

4. En el segon paràgraf,  la moció manifesta la preocupació de l’Equip de Govern per la falta de 
mitjans i de planificació. Bé, no és aquesta la informació que té aquest regidor. L’equip de gestió 
del Parc, constituï t fa un mes escàs, és el més potent que mai hi ha hagut a un espai protegit a 
Mallorca, i és homologable als millors dels parcs naturals de les seves característiques de la 
península. Però, si es queixen de manca de pressupost, fet que també ha estat desmentit pel director 
del parc, calen algunes observacions:

€ Els regidors del PSOE, que donen suport a aquesta moció, qüestionen els pressupostos de la 
comunitat que van aprovar les partides del Parc de Llevant?



€ Quant ha aportat o pensa aportar l’Equip de Govern d’Artà al finançament del Parc? Per 
exemple, com ho fa l’ajuntament de Maó al parc de s’Albufera d’es Grau?

5. En el tercer paràgraf es demana un canvi de rumb per la qüestió del perill d’incendis i els pins de 
la tempesta de novembre. Per cert, els promotors de la moció volen oblidar que la data d’aprovació
del Parc Natural de Llevant (11-11-01) va coincidir amb el temporal que va tomar milers d’arbres a 
Balears, fet que va condicionar, per raons òbvies, totes les prioritats i els calendaris de la
Conselleria de Medi Ambient. A data d’avui, 17-08-02, les dades de retirada de pins caiguts són les 
següents:

% retirat sobre 
la 2a avaluació

Arbres
retirat
s

Arbres caiguts  2a 
avaluació

Arbres caiguts 1a
avaluació

Finques públiques 91 22964 25212 14402
Finques privades 47 3953 8569

La Conselleria de medi Ambient ha prioritzat les finques públiques, i amb un gran esforç, està a 
prop de finalitzar-hi la retirada dels arbres caiguts. A les finques privades, que, cal recordar, no són 
competència de la Conselleria de Medi Ambient, també s’ha prioritzat la retirada dels arbres caiguts 
a finques incloses dins el Parc, com una ajuda extra per a aquestes finques. Aquí s’ha arribat a prop 
de la meitat dels arbres caiguts. Parlar en aquestes condicions de gestió deficient o acusacions per 
l’estil és, ni més ni manco, que apuntar-se a les demagògies que fins ara semblaven patrimoni de la 
dreta antiparc, i que avui veiem compartides per Independents i PSOE. Ni els més vells se’n
recorden d’una catàstrofe natural de similars proporcions i és evident que les Balears no tenia ni té 
mitjans ni públics ni privats, ni tècnics ni humans, per afrontar una catàstrofe d’aquesta magnitud en 
els terminis que la demagògia de la dreta, ara amb el suport dels Independents-PSM i el PSOE, 
reclamen.

6. Els acords que aprovarà l’Equip de Govern, amb el suport de la dreta, no tenen desperdici:

€ En el primer d’ells es dediquen a projectar ombra sobre la contractació de l’equip de gestió del 
Parc, que ha tengut una selecció de personal modèlica des de qualsevol punt de vista, amb 
garanties sindicals acadèmiques, administratives, etc. A més, no és el batle d’Artà el més indicat 
per qüestionar seleccions de personal després de l’espectacle d’enxufisme que fa un any va 
donar en la contractació de dues places a la Colònia de Sant Pere.

Però és que, a més, critica la manca d’informació als ajuntaments, quan el Sr. Batle mai no ha 
informat, mai, de res al plenari del que fa o no fa en relació al Parc, ni en relació al Consorci de 
les Finques Públiques d’Artà. Quan l’Ajuntament d’Artà no té cap comissió informativa ni
d’urbanisme, ni de Medi Ambient, perquè la majoria municipal (Independents i PSOE) no ho 
vol, aquesta crítica sona a burla. Mai no ens ha fet saber quines meravelloses propostes o 
encertades crítiques ha realitzat a cap de les instàncies on diu representar l’Ajuntament d’Artà, el 
mateix passa amb la seva actuació a la FELIB o la Mancomunitat del Nord. 

I, a més, és falsa, perquè, quan el dia 10 de juny es va convocar per primera vegada l’autoritat de 
gestió, de la qual formen part els representants dels ajuntaments, encara aquests representants no 
havien estat ratificats pels seus respectius plenaris. En similar situació es troba la Junta Rectora, 
pendent del nomenament dels representants que diferents col· lectius (pagesos, propietaris, etc.) 
han de formalitzar.

€ En el segon punt reclamen la redacció urgent d’un pla de gestió, quan el que s’està fent és primer 
el pla anual, i després s’ha d’iniciar el Pla rector d’ús i gestió (PRUG) del Parc. Aquestes dues 



tasques són competència del director del Parc, Tomeu Moragues, que fa dos mesos que fa feina, 
i un mes que té l’equip de gestió. 

És norma de cortesia institucional donar 100 dies a una administració abans d’entrar a valorar- la.
Però el Sr. Santandreu, que mai no ha presentat uns pressupostos municipals amb menys de 4 
mesos de retard, critica el director nomenat recentment i el seu equip contractat recentment que 
no hagin redactat els plans que toca en un mes!. Sobren els comentaris.

€ En quant al tema dels pins, tercer punt, també sobren els comentaris amb les dades a dalt 
exposades.

Rebutjar aquesta moció feta des de la més absoluta mala fe i moguda per un esperit de revenja de la 
tasca d’oposició d’EU-EV a l’Ajuntament d’Artà, no vol dir en absolut que es doni per bo tot el que 
fins ara s’ha realitzat. És cert que hi ha línies d’ajudes als propietaris de les finques situades dins el 
Parc de Llevant (de la Conselleria de Medi Ambient, de la d’Agricultura, etc.), però també és cert 
que caldria revisar el PORN i millorar- lo per facilitar més les activitats d’agroturisme o d’altres, 
com les de Acàmping a la farme@, molt esteses per exemple a França. És urgent abordar la 
senyalització integral de tot el Parc.

També caldria revisar la normativa que impedeix, per exemple, la festa del Rockxop a Cala Agulla. 
Igualment és urgent modificar el PORN per evitar fets com la construcció de xalets dins el Parc 
amb llicències de fa 4 anys a dalt denunciats, introduï nt mecanismes de caducitat automàtica de les 
llicències que contravenguin allò disposat pel PORN. 

Segurament es trobaran moltes deficiències més en l’aplicació del PORN, com a vegades ens fan 
arribar membres de col· lectius ecologistes, pagesos i propietaris conservacionistes, que n’hi ha,
també, interessats en treure rendiment a les seves terres amb visió de futur. Però no són aquestes
deficiències i urgències les que han mogut ni les que planteja aquesta moció.

Cal altra interpretació, a més de la vendetta política o la pressió per fer callar a una oposició 
molesta. Potser a algú se li hagi ocorregut començar la precampanya electoral anorreant la feina feta 
per la Conselleria de Medi Ambient al Parc Natural de Llevant. Cada partit és molt lliure de fer 
partidisme amb el tema que vulgui, però també cal recordar que desprestigiar amb arguments tan 
barroers i mancats de rigor la gestió incipient del Parc de Llevant és donar arguments (tan barroers 
com els que sempre han utilitzat) a la dreta antiparc del PP i UM. Algú amb una mica de seny 
hauria de convèncer els Independents-PSM, o el PSOE, que no convé despertar la bèstia que la bona 
feina de la Conselleria de Medi Ambient  havia aconseguit dormir (si no desfer) i que el Parc 
Natural de Llevant és una conquesta massa important per fer-ne partidisme del més groller.

També algú pot interpretar que, si els Independents (o PSM, tant se val) donen una miqueta de creu 
a la Conselleria de Medi Ambient, per ventura EU-EV estaran més enfeinats i deixaran de donar 
branca amb la Llei de biodiversitat, la Llei d’impacte ambiental, el Parc Natural de Tramuntana, etc. 
Per aquests, només un mig somriure.

Per acabar, i donant la volta a totes les acusacions de la moció, si els que la promouen i la voten 
afirmen, també en clau preelectoral, que fins ara han estat marginats de la gestió i de tot el que s’ha 
fet al Parc Natural de Llevant i que tot el que s’ha fet ha estat dolent i que Ala culpa@ és de la 
Conselleria de Medi Ambient i dels Verds, en particular..., beníssim! D’acord! Recitau aquesta 
cançó fins el proper mes de maig, que nosaltres us agrairem el favor de donar-mos aquesta 
Aculpa@, perquè sabem que el que s’ha fet i s’està fent al Parc de Llevant és, pot ser, una de les 
millors targetes de presentació davant l’electorat. 



Es vota l’assumpte i, per 11 vots a favor (UIA, PSOE, PP i UM) i 1 vot en contra (EU/EV), 
s’acorda:

1. Que la Conselleria de Medi Ambient deixi d’actuar al marge de les institucions i les entitats de la 
comarca, convoqui els òrgans de gestió del Parc, n’aclareixi la composició i en defineixi els criteris 
mitjançant els quals s’ha contractat el personal tècnic que ha de tenir cura del Parc Natural. Així 
mateix, que, contràriament a allò que ha fet fins ara, sotmeti aquests tipus de decisions tan
importants als ajuntaments que ens trobam dins l’àmbit del Parc, que els consulti i els tengui 
informats de quines passes es van donant.

2. Que es redacti urgentment un pla de gestió del Parc Natural i es concretin les accions que s’hi 
pretenen dur a terme d’ara endavant, consensuant- les prèviament amb els representants dels 
ajuntaments implicats.

3. Que es procedeixi a la retirada immediata dels pins caiguts arran del temporal del passat mes de 
novembre en totes aquelles zones del Parc Natural on existeix un greu risc d’incendis forestals i que 
s’extremin al màxim les mesures de prevenció en totes aquestes zones.

4. Trametre aquest acord al Molt Honorable President de les Illes Balears i a l’Honorable Consellera 
de Medi Ambient.

Acords

1. Ratificar, per 11 vots a favor (UIA, PSOE, PP i UM) i 1 vot en contra (EU/EV), la urgència de la 
sessió.

2. Acordar, per 11 vots a favor (UIA, PSOE, PP i UM) i 1 vot en contra (EU/EV):

2.1. Que la Conselleria de Medi Ambient deixi d’actuar al marge de les institucions i les entitats de 
la comarca, convoqui els òrgans de gestió del Parc, n’aclareixi la composició i en defineixi els 
criteris mitjançant els quals s’ha contractat el personal tècnic que ha de tenir cura del Parc Natural. 
Així mateix, que, contràriament a allò que ha fet fins ara, sotmeti aquests tipus de decisions tan 
importants als ajuntaments que ens trobam dins l’àmbit del Parc, que  els consulti i els tengui 
informats de quines passes es van donant.

2.2. Que es redacti urgentment un pla de gestió del Parc Natural i es concretin les accions que s’hi 
pretenen dur a terme d’ara endavant, consensuant- les prèviament amb els representants dels 
ajuntaments implicats.

2.3. Que es procedeixi a la retirada immediata dels pins caiguts arran del temporal del passat mes de 
novembre en totes aquelles zones del Parc Natural on existeix un greu risc d’incendis forestals i que 
s’extremin al màxim les mesures de prevenció en totes aquestes zones.

2.4. Trametre aquest acord al Molt Honorable President de les Illes Balears i a l’Honorable 
Consellera de Medi Ambient.

El batle aixeca la sessió, de la qual, com a secretària, estenc aquesta acta.

La secretària Vist i plau
El batle


